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REVISTA PRESEI 

 

 

 Confederaţiile sindicale din România se reunesc într-un demers comun 

pentru a sesiza „abuzurile şi şantajul public comise de prim-ministrul Cîțu la 

adresa organizaţiilor sindicale”, anunță președintele BNS Dumitru Costin 

Preşedintele Blocului Naţional Sindical (BNS), Dumitru Costin, anunță că toate 

confederaţiile sindicale din România îşi vor asuma la începutul săptămânii viitoare 

un demers comun prin care vor fi sesizate abuzurile şi şantajul public pe care prim-

ministrul le comite faţă de miile de organizaţii sindicale. 

„Ceea ce face domnia sa este un şantaj public la adresa întregii mişcări sindicale, 

pentru că el de fapt (…) are o problemă cu cei care i-au contestat diverse aşa-zise 

măsuri de reformă anunţate. (…) La începutul săptămânii viitoare toate 

confederaţiile sindicale din România îşi vor asuma un demers comun prin care 

sesizăm aceste abuzuri, pentru că e un şantaj public pe care îl face, un şantaj făcut 

la miile de organizaţii sindicale de bază, e un şantaj pe faţă pe care îl exercită: 

‘dacă nu vă potoliţi, vă tai sursa de finanţare”, a apreciat Dumitru Costin, la finalul 

Congresului confederaţiei sindicale. 

Liderul BNS a criticat intenţia prim-ministrului de a folosi o ordonanţă de urgenţă 

pentru anularea procedurii extragerii automate a cotizaţiilor pentru sindicat din 

conturile angajaţilor. 

„Considerăm că domnia sa a ieşit demult din cadrul constituţional, pentru că în 

momentul în care afirmi la adresa mişcării sindicale că îşi permite să oprească 

automat bani din salariile oamenilor, inducând ideea că cineva, în cârdăşie cu 

angajatorul, îşi permite, în România lui 2021, să ia bani din salariile oamenilor fără 

acordul individual al acestora, asta în traducere liberă înseamnă furt, o ştie toată 

lumea. Deci, implicit, întreaga mişcare sindicală din România a fost transformată 

într-o masă de hoţi care fură banii oamenilor”, a adăugat Dumitru Costin. 
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Blocul Naţional Sindical (BNS) a organizat joi în sistem videoconferinţă cel de-al 

12-lea Congres al confederaţiei, aniversând totodată şi 30 de ani de activitate. Cei 

peste 400 de delegaţi i-au dat votul de încredere lui Dumitru Costin pentru un nou 

mandat de 4 ani ca preşedinte al BNS, relatează Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Dumitru Costin, liderul BNS: Este pentru prima oară în 30 de ani când un 

lider politic cum este domnul Cîţu a transformat mişcarea sindicală într-o 

adunătură de hoţi / Reacția vine după ce premierul a anunțat că Guvernul va 

elimina prin OUG cotizarea automată la sindicat 

Liderul Blocului Naţional Sindical (BNS), Dumitru Costin, a l-a acuzat joi pe 

premierul Florin Cîțu că, pentru prima oară în 30 de ani „a transformat mişcarea 

sindicală într-o adunătură de hoţi”. 

reacția liderului sindical vine după ce premierul Florin Cîțu a declarat miercuri, 

într-un interviu exclusiv pentru G4Media.ro, că Guvernul pregătește în următoarele 

săptămâni o ordonanță de urgență prin care va elimina cotizarea automată lunară la 

sindicat în cazul angajaților de la stat care s-au înscris într-o organizație sindicală. 

Cîțu a precizat că nu i se pare normal ca oamenii să plătească automat o cotizație și 

că dacă cineva dorește să fie membru al unei organizații sindicale ”să facă efortul 

lunar să plătească”. 

„Ţin să vă transmit nemulţumirea întregului nostru Congres faţă de acuzaţiile pe 

care le-a adus în ultimele două săptămâni domnul premier Cîţu. (…) Este pentru 

prima oară în treizeci de ani când un lider politic aşa cum este domnul Cîţu a 

transformat întreaga mişcare sindicală într-o adunătură de hoţi pentru că afirmaţii 

de genul «luaţi banii oamenilor fără acordul lor» înseamnă hoţie, furt”, a afirmat 

Dumitru Costin, potrivit News.ro. 

El a menţionat că premierul Florin Cîţu nu înţelege mecanisme prevăzute în 

Constituţie şi în lege. 

 

https://www.news.ro/social/dumitru-costin-este-pentru-prima-oara-in-30-de-ani-cand-un-lider-politic-cum-este-domnul-citu-a-transformat-miscarea-sindicala-intr-o-adunatura-de-hoti-1922400804042021031120041253


CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 martie 2021 3 

 

„Domnia sa din păcate nu înţelege nişte mecanisme simple prevăzute în Constituţie 

şi în lege. Îi stăm la dispoziţie pentru a-l ajuta cu ABC-ul exercitării drepturilor şi 

libertăţilor fundamentale ale lucrătorilor din România şi am încredere bazată pe 

experienţa dumneavoastră politică că veţi avea şi o discuţie internă la nivelul 

PNL”, a menţionat liderul BNS. 

Dumitru Costin a precizat că va sancţiona orice derapaj comportamental sau de 

încălcare a drepturilor lucrătorilor. 

„Suntem dispuşi dialogului, dar vom sancţiona orice tip de derapaj comportamental 

sau orice tip de încălcare a drepturilor fundamentale ale lucrătorilor din această 

ţară”, a mai transmis Dumitru Costin. 

(Sursa: news.ro) 

 

 Șeful Cartel Alfa, Bogdan Hossu, îl AMENINȚĂ pe Florin Cîțu cu plângere 

penală 

Sindicatele îl amenință cu plângerea penală pe premierul Florin Cîțu, după ce șeful 

Guvernului a spus că Executivul pregătește o Ordonanță de Urgență prin care va 

elimina cotizația lunară la sindicate, care li se reține angajaților automat din 

salariu. 

„Vă mărturisesc că eu personal de abia aștept, pentru că în momentul respectiv 

vom avea temei legal să dăm, conform legii, Constituției românești, o plângere 

penală împotriva persoanei Florin Cîțu, ca abuz în funcție și încălcare a 

prevederilor legale și imixtiune în activitatea sindicală”, declară la RFI președintele 

Cartel Alfa, Bogdan Hossu, conform Mediafax. 

Reacția liderului de sindicat vine după ce premierul Florin Cîțu a spus pentru 

G4Media că Executivul pregătește o Ordonanță de Urgență, prin care va elimina 

cotizația lunară la sindicate, care li se reține angajaților automat din salariu. 

„Domnia sa dacă ar fi citit legea, ar fi văzut că există un articol 24 din legea 

dialogului social, care prevede în mod expres că reținerea cotizației pe statele de 

plată se face numai după aprobarea, adică cu acordul persoanei respective care este 

membru de sindicat.  
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Deci este nu o reținere automată, ci este o reținere condiționată de acordul prealabil 

al persoanei respective (...). Domnul premier încearcă să găsească mecanisme de 

presiune asupra organizațiilor sindicale”, conchide Hossu. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Marcel Ciolacu mitraliază Guvernul în fața liderilor de sindicat: 'Ne aflăm 

în mijlocul unui război, iar PSD e în aceeași barcă cu BNS' 

Austeritatea pe care a instaurat-o premierul Florin Cîțu înseamnă un război al unei 

puteri cinice la adresa tuturor oamenilor care trăiesc cinstit, din salariu, iar PSD și 

BNS se află „în aceeași barcă”, spune la congresul BNS liderul social-

democraților, Marcel Ciolacu. 

„Am declanșat în guvernarea noastră un proces de convergență a salariilor și 

pensiilor cu cele din Europa. Am crescut salariul minim cu 67% și pensia minimă 

cu 76%. Rezultatul a fost un câștig de bunăstare pentru salariați, care au simțit un 

plus de 25% la puterea de cumpărare. Aceste politici au mai însemnat și că două 

milioane de români au ieșit din starea de sărăcie extremă, de deprivare materială 

severă în perioada 2017-2019, conform Eurostat. A venit însă Cîțu cu coasa lungă 

a austerității și a secerat tot ce construisem împreună. Firul acesta logic al 

convergenței veniturilor românilor cu cele ale ale francezilor, italienilor sau 

austriecilor a fost rupt cu brutalitate și va fi nevoie de eforturi uriașe și de 

solidaritate ca să-l refacem”, declară Marcel Ciolacu, conform Mediafax. 

Ludovic Orban, în fața liderilor de sindicat: Salariul mediu net în România a 

crescut în vreme de pandemie cu peste 7% 

Liderul PSD a reluat acuzațiile la adresa Guvernului, potrivit cărora Executivul 

intenționează să vândă companiile profitabile de stat. 

„Știu însă că, alături de dumneavoastră putem reuși! Că putem reuși să apărăm 

capitalul românesc și să fim de partea tuturor investitorilor care își platesc cinstit 

taxele si impozitele in Romania, nu își externalizează profiturile cu nesimțire! Că 

putem reuși să blocăm planul nefast al actualei puteri de a vinde cele mai valoroase 

companii de stat, care valorează peste 10 miliarde de euro și în care lucrează zeci 

de mii de angajați! Și care fac profituri de peste un milard de euro anual!  

https://www.stiripesurse.ro/ludovic-orban-in-fata-liderilor-de-sindicat-salariul-mediu-net-in-romania-a-crescut-in-vreme-de-pandemie-cu-peste-7prc_1674655.html
https://www.stiripesurse.ro/ludovic-orban-in-fata-liderilor-de-sindicat-salariul-mediu-net-in-romania-a-crescut-in-vreme-de-pandemie-cu-peste-7prc_1674655.html
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Că putem moderniza legislația muncii, aducând-o la realitatea post-pandemie, 

pentru a stopa abuzurile! Nu este normal ca telemunca să devină noua formă de 

exploatare a angajatului, cu program de 12-14 ore pe zi”, adaugă Ciolacu. 

El mai afirmă că PSD și BNS sunt „în aceeași barcă”. 

„Îmi place de oamenii care spun ceea ce gândesc fără să se teamă. Îmi place de 

oamenii care te critică atunci când greșești. Iar pe dl Dumitru Costin îl știți foarte 

bine – are o gură atât de mare... când este nevoie - și nu te iartă. Îmi place să fiu 

aici fiindcă mă simt în mijlocul unor oameni pe care te poți baza. Mesajul meu este 

că avem nevoie unii de alții mai mult ca oricând, fiindcă ne aflăm în mijlocul unui 

război. Asta înseamnă austeritatea pe care a instaurat-o Cîțu: un război al unei 

puteri cinice la adresa tuturor oamenilor care trăiesc cinsitit, din salariu. Acum 80 

de ani, când America s-a hotărât să intre în război contra Germaniei naziste, 

președintele Statelor Unite i-a spus lui Winston Churchill: suntem în aceeași barcă 

acum! Prezența mea azi, aici, alături de dumneavoastră, este expresia faptului că 

vrem ca întotdeauna, nu doar la momente de criză, PSD să fie în aceeași barcă cu 

BNS”, conchide președintele social-democraților. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Ludovic Orban se distanțează de discursul lui Cîțu - mesaj pentru liderii de 

sindicat: 'Vă felicit. Puteți conta pe o deschidere permanentă la dialog' 

Președintele PNL, Ludovic Orban, i-a felicitat pe liderii BNS și i-a asigurat de 

deschidere la dialog, în condițiile în care Florin Cîțu spunea că liderii de sindicat 

sunt „aceiași de 30 de ani” și că vrea eliminarea cotizării automată lunar la 

sindicat. 

„Vă felicit pentru cei 30 de ani de activitate. Vă asigur, așa cum s-a întâmplat în 

anii anteriori, de toată deschiderea pentru dialog”, a spus Ludovic Orban într-o 

intervenție avută în cadrul congresului Blocului Național Sindical, arată Mediafax. 

Liderul PNL a trecut în registă măsurile guvernamentale luate anul trecut. 
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„Puteți conta pe o deschidere permanentă la dialog, la comunicare. Să căutăm 

împreună cele mai bune soluții pentru a permite România să meargă cât mai repede 

îaninte. 

La rândul său, președintele BNS, Dumitru Costin, l-a criticat pe premierul Florin 

Cîțu pentru declarațiile din ultima perioadă. 

„E prima oară în 30 de ani când un lider politic a transformat întreaga structură 

sindicală într-o adunătură de hoți”, a spus Costin, care i-a cerut lui Orban să 

discute subiectul cu Florin Cîțu. 

Florin Cîțu a declarat pentru G4Media că Guvernul pregătește în următoarele 

săptămâni o ordonanță de urgență prin care va elimina cotizarea automată lunară la 

sindicat în cazul angajaților de la stat care s-au înscris într-o organizație sindicală. 

Tot recent, el ridica problema liderilor de sindicat, „aceiași de 30 de ani”. 

„Ar trebui să ne gândim ca societate - cum se întâmplă că liderii sindicali sunt 

aceeași de 30 de ani de zile? Acolo chiar nu se întâmplă nimic. Ar trebui să ne 

gândim cum se funcționează lucrurile și poate în acest dialog social ne întrebăm 

cum ajung acolo”, spunea premierul. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Drulă: Salariile de la Metrorex rămân neschimbate doar dacă se fac 

reduceri de personal. Trei lovituri pentru sindicatul condus de Ion Rădoi 

Corpul de control a finalizat raportul privind activitatea companiei Metrorex, care 

gestionează metroul bucureștean, și a concluzionat că majorarea salariilor cu 18% 

de anul trecut, în plină pandemie, încalcă prevederile legale, a anunțat ministrul 

Transporturilor, Cătălin Drulă, într-o postare pe Facebook. 

Astfel, dacă societatea controlată de minister vrea să păstreze nivelul actual al 

salariilor, firma trebuie să facă concedieri de personal, arată raportul citat de Drulă. 
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Mai mult, sporul de tunel, prevăzut în contractul colectiv de muncă, în cuantum de 

20-40% din venitul de bază, este aplicat abuziv, conform Corpului de Control, 

pentru că de el beneficiază toți angajații, nu doar cei care „lucrează în condiții 

deosebite, vătămătoare, grele sau periculoase”, mai arată sursa citată. Drulă anunță 

că va sesiza Curtea de Conturi pentru a determina valoarea prejudiciului și 

persoanele responsabile. 

Ministrul mai anunță că va anula un ordin de ministru vechi din 2014 care face 

obligatorie participarea sindicatului la ședințele consiliului de administrație. 

Drulă a mai spus că noua conducere a Metrorex va elimina firma sindicatului 

condus de Ion Rădoi din contractele pentru spațiile comerciale, spațiile publicitare 

și pentru recuperarea angajaților. 

Postarea integrală a lui Cătălin Drulă: 

Am semnat documentul astăzi, iar la începutul săptămânii viitoare veți putea găsi 

sinteza lui pe site-ul Ministerului Transporturilor și Infrastructurii. 

Lista de probleme, deficiențe și abuzuri descoperită este lungă: 

– Negocierea dintre conducerea Metrorex și sindicat privind creșterea salariilor cu 

18% putea să nu aibă loc anul trecut și nu eram în situația de acum. Legea 55/2020 

spune limpede: contractele colective de muncă se prelungesc automat pe perioada 

stării de alertă; 

– Cu toate acestea, consiliul de administrație de atunci a dat mandat nelimitat de 

negociere unei comisii de 15 oameni din care 10 erau membri de sindicat. Raportul 

notează că aceștia nu aveau cum să reprezinte obiectiv interesele companiei; 

– În negociere nu au fost utilizate datele economice la zi ale companiei, ceea ce a 

permis manipularea de cifre în așa fel încât creșterea de salarii să încapă scriptic în 

bugetul de venituri și cheltuieli; 

– Iar prevederile legale au mai fost încălcate pentru că orice creștere de salarii 

trebuie să aibă sursă de bani stabilită și pentru anul viitor. La Metrorex au găsit o 

portiță pentru 2020 și și-au spus că, în 2021, vine statul să acopere diferența; 

– Acest lucru nu se va întâmpla. Legea Bugetului de Stat spune clar că o companie 

de stat, care a încheiat anul 2020 cu pierderi și/sau plăți restante, nu poate acoperi 

în 2021 creșteri salariale de anul trecut; 
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– Dacă Metrorex nu va prezenta un buget pentru anul acesta cu cheltuielile 

salariale la nivelul bugetului aprobat în 2020, atunci acesta nu va fi avizat; 

– Raportul Corpului de Control spune că nivelul crescut al salariilor nu poate fi 

menținut decât dacă Metrorex își reduce personalul. 

– Apoi, există un ordin de ministru din 2014, care face obligatorie participarea 

sindicatului la ședințele consiliului de administrație în contradicție cu Legea 

Dialogului Social. Voi anula acel ordin cât de repede; 

– Sporul „de metrou” prevăzut în contractul colectiv de muncă, în cuantum de 20-

40%, este aplicat abuziv, conform Corpului de Control, pentru că de el beneficiază 

toți angajații, nu doar cei care „lucrează în condiții deosebite, vătămătoare, grele 

sau periculoase”. Voi sesiza Curtea de Conturi pentru a determina valoarea 

prejudiciului și persoanele responsabile; 

– Contractul cu firma sindicatului SINDOMET SERVCOM SRL, care prevede 

decontarea a 99% din valoarea zilelor de recuperare a capacității de muncă pentru 

angajați în centrele de cazare ale sindicatului, a fost încheiat „cu încălcarea 

prevederilor legale privind achizițiile sectoriale”, conform raportului. În loc să facă 

licitație publică, a fost atribuit direct de Metrorex acestei firme. Între 2018 și 2020, 

Metrorex a finanțat sindicatul condus de Ion Rădoi cu 10,4 milioane lei în acest 

contract; 

– Contractul pentru valorificarea spațiilor comerciale de la metrou este o gaură 

neagră în veniturile Metrorex. Deși este expirat din 2018, firma sindicatului ocupă, 

în continuare, abuziv aceste spații și le subînchiriază către terți, deși statutul 

Metrorex interzice subînchirierea lor; 

– Acest contract face obiectul unui proces, iar managementul are misiune să 

urgenteze procedurile cu toate mijloacele legale pentru ca firma sindicatului să 

dispară din spațiile comerciale; 

– Mai mult, toate spațiile comerciale construite după 2010 nu au aviz ISU. Unele 

îngreunează accesul la hidranți, altele aglomerează căi de evacuare în caz de 

urgență. Nici măcar nu e prima dată când se constată aceste deficiențe, dar ele nu 

au fost remediate; 

– Contractul cu firma sindicatului pentru spațiile publicitare este, în mare măsură, 

într-o situație identică. A expirat în 2019, dar SINDOMET SERVCOM SRL refuză 

să predea toate spațiile și emite facturi liniștită pentru ele. Și de aici trebuie să 

dispară acțiunea de tip cartel. 
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Spirala lipsei de acțiune se oprește aici. 

Am numit astăzi un nou consiliu de administrație profesionist la Metrorex. Toți 

membrii au experiență de top management și sunt complet independenți față de 

sindicat. Echipa are mandat clar și întreaga mea susținere pentru eficientizarea și 

restructurarea companiei. 

Guvernul PNL – USRPLUS – UDMR are printre prioritățile sale reforma 

aparatului statal și nu ne vom abate de la acest drum.  

(Sursa: g4Media.ro) 

 

 Marcel Ciolacu i-a trimis o scrisoare preşedintei Comisiei Europene în care 

se plânge de ”derapajele nedemocratice” ale Guvernului 

Preşedintele PSD, Marcel Ciolacu, le-a trimis joi o scrisoare preşedintei Comisiei 

Europene, Ursula von der Leyen, şi vicepreşedintelui Frans Timmermans, prin care 

atrage atenţia asupra „derapajelor nedemocratice” ale Guvernului condus de Florin 

Cîţu. 

„Preşedintele PSD, Marcel Ciolacu, a trimis joi o scrisoare către preşedintele 

Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, şi vicepreşedintele Comisiei Europene, 

Frans Timmermans, prin care atrage atenţia asupra derapajelor nedemocratice ale 

actualului Guvern, manifestate prin politizarea fondurilor publice, a finanţării 

europene şi a funcţiilor publice din România”, se arată într-un comunicat de presă 

remis de PSD. 

Potrivit sursei citate, necesitatea unei poziţii publice din partea oficialilor europeni 

este justificată prin faptul că cetăţenii români trebuie să se simtă protejaţi de 

Uniunea Europeană atunci când sunt comise abuzuri, iar guvernele încalcă 

principiile democratice ale statului de drept. 

„Ţara noastră alunecă spre o cale nedemocratică, iar în calitate de lider al opoziţiei 

din România am responsabilitatea de a face tot ce pot pentru a-i ajuta pe români şi 

pentru a ne apăra valorile democratice europene”, se arată în scrisoarea trimisă de 

Ciolacu, care a mai subliniat că PSD „este deschis la discuţii constructive despre 

viitorul României pe calea europeană şi democratică”. 
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„În sinteză, principalele puncte reclamate prin acest document sunt următoarele: 

pentru prima dată în istoria postdecembristă, partidele din coaliţie au aprobat un 

buget fără a accepta niciunul dintre amendamentele venite de la parlamentari, tot 

pentru prima dată în istorie, Guvernul a adăugat – total netransparent – o anexă la 

buget care cuprinde sume financiare alocate preferenţial, după un algoritm politic, 

judeţelor şi localităţilor care sunt conduse de reprezentanţii partidelor care 

formează majoritatea, PNL a primit 52%, USR 35%, în timp ce UDMR 13% – o 

distribuţie care se suprapune aproape perfect pe ponderea fiecărui partid în 

coaliţie”, mai spune PSD în comunicat. 

Alte puncte din scrisoarea lui Ciolacu către oficialii europeni sunt: politizarea 

fondurilor UE, în elaborarea Planului Naţional de Redresare şi Rezilienţă Guvernul 

nu s-a angajat într-un dialog deschis cu Parlamentul, cu Opoziţia sau cu partenerii 

sociali, Guvernul se concentrează pe politizarea totală a sectorului public: 

schimbarea a aproape 1.000 de directori de şcoli într-o singură zi, politizarea prin 

OUG a prefecţilor şi urmează politizarea secretarilor generali ai autorităţilor locale, 

atacul public şi radical al Guvernului împotriva Avocatului Poporului, a membrilor 

Curţii Constituţionale a României şi Consiliului Superior al Magistraturii. 

„În ultimele două zile, actualul prim-ministru şi ministrul Justiţiei au criticat în 

mod deschis şi public o decizie definitivă luată de o instanţă de judecată. Premierul 

a ameninţat public liderii sindicatelor şi reprezentanţii HoReCa pentru organizarea 

grevelor paşnice împotriva unora dintre deciziile luate fără nicio consultare cu 

aceştia”, a mai susţinut președintele social-democrat în scrisoarea în care se 

semnează drept ”liderul opoziției din România” 

(Sursa: g4Media.ro) 

 

 Cîmpeanu: Se vor scoate la concurs toate posturile de directori de școală din 

țară / Titularizarea profesorilor s-ar putea face pe perioadă determinată 

Ministrul educației, Sorin Cîmpeanu, a declarat joi, la Europa FM, că în acest an - 

cel mai târziu în lunile octombrie-noiembrie, vor fi organizate concursuri pentru 

ocuparea posturilor de directori și directori adjuncți pentru toate școlile din țară. El 

a precizat și că ar susține ca titularizarea profesorilor să se facă pe perioadă 

determinată. 

https://www.europafm.ro/sorin-cimpeanu-anunta-organizarea-de-concursuri-pentru-ocuparea-functiilor-de-directori-pentru-scoli-video/
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Redăm dialogul între moderator și ministru: 

 

Sorin Cîmpeanu: „Este mare nevoie de profesionalizarea performanței în școlile 

românești. Pentru asta trebuie să ai conduceri în școli selectate pe criterii relevante 

și obiective. Pentru asta trebuie să ai organizate concursuri pentru directorii de 

școli. Este un element esențial dacă vrei să faci evaluare, pentru că în orice sistem 

directorului școlii va fi implicat în evaluarea cadrelor didactice pe criterii de 

performanță, legate de criteriile de performanță ale elevilor.” 

 

Europa FM: „Ce să înțeleg, că urmează un proces de scoatere la concurs a tuturor 

posturilor de directori din țara asta?” 

 

Sorin Cîmpeanu: „Cu siguranță, da.” 

 

Europa FM: „Chiar și pentru cei care sunt pe funcții cu concurs, și așa mai 

departe?” 

 

S.C.: „Cu siguranță, da. Și obiectivul este să reușim acest lucru înainte de vacanța 

de vară.” 

 

Europa FM: „Ar fi scoase la concurs posturile de director?” 

 

S:C.: „Tot. Director, directori adjuncți.” 

 

„Până în vară nu mai este mult. În cel mai rău caz aceste concursuri ar trebui să se 

deruleze în lunile octombrie – noiembrie.” 

 

În ceea ce privește titularizarea, Cîmpeanu a declarat că „există voință politică” 

pentru a se trece de la titularizare pe perioadă nedeterminată la perioadă 

determinată. 
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”Nevoia de evaluare a cadrelor didactice pe criterii de performanță, indisolubil 

legată de performanța elevilor este un lucru foarte clar. Asta este marea provocare, 

lucrurile trebuie schimbate… Trebuie să ai și cu cine, pentru că sunt 220.000 de 

profesori. Întâi trebuie să clarificăm la nivel macro managementul de sistem: 

relația dintre minister, inspectorate, școli și autorități locale. Cine ar face 

evaluarea? Inspectoratele de acum?” a mai spus acesta. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Înscrierea la orele remediale va fi prelungită pe termen nelimitat, în 

programul școala după școală. Cîmpeanu: “Identificarea elevilor eligibili se 

va putea face permanent” 

Ministrul Educației prelungește termenul până la care elevii se pot înscrie la 

acțiunile remediale din programul școala după școală, după ce până acum s-au 

înscris doar 135.000 de elevi din învățământul primar și gimnazial. “Identificarea 

elevilor eligibili se va putea face permanent, iar lunar se va actualiza componența 

și/sau numărul grupelor”, a declarat Sorin Cîmpeanu, pentru Edupedu.ro. 

Ministrul a precizat că “numărul elevilor înscriși în programul național de acțiuni 

remediale este de 135.000 (aproape 75.000 în învățământul primar și peste 60.000 

în gimnaziu). La aceștia se adaugă aproape 90.000 elevi de liceu înscriși pentru 

acțiuni remediale în programul ROSE”. 

“Orice unitate școlară în care se va constitui cel puțin o grupă va fi eligibilă, din 

oficiu, fără a necesita aprobarea Inspectoratului Școlar Județean (ISJ va fi 

informat)”, a afirmat Cîmpeanu. 

Ministrul a declarat că, “în scopul extinderii accesului la acest program care 

vizează recuperarea pierderilor generate de predarea online, Ministerul Educației 

va flexibiliza prevederile ordinului de ministru care reglementează programul 

remedial în învățământul primar și gimnaziu, prin adăugarea următoarele 

prevederi: 

1. Identificarea elevilor eligibili se va putea face permanent, iar lunar se va 

actualiza componența și/sau numărul grupelor. 
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2. Programul orar se va realiza la nivelul unității de învățământ, de către 

cadrele didactice implicate, cu consultarea elevilor și părinților. 

3. Orice unitate școlară în care se va constitui cel puțin o grupă va fi eligibilă, 

din oficiu, fără a necesita aprobarea Inspectoratului Școlar Județean (ISJ va 

fi informat).” 

Amintim că, potrivit calendarului inițial, în perioada 25 februarie – 3 martie 2021 

avea loc depunerea de către părinți a solicitărilor scrise de înscriere a elevului în 

program. 

Reamintim că programul de ore de recuperare a fost promovat intens de către 

ministrul Educației, Sorin Cîmpeanu, înainte de începutul semestrului II al acestui 

an școlar. Acesta a anunțat că un profesor ar fi plătit cu suma de 100 de lei 

brut pentru fiecare oră remedială. 

(Sursa: edupedu.ro) 

 

 INS: Costul orar al forţei de muncă, în creştere cu peste 8,69% în trimestrul 

IV din 2020 

Costul orar al forţei de muncă în formă ajustată (după numărul zilelor lucrătoare) a 

înregistrat în trimestrul IV 2020 o rată de creştere de 2,61% faţă de trimestrul 

precedent şi o rată de creştere de 8,69% comparativ cu ultimele trei luni din 2019, 

potrivit datelor publicate vineri de Institutul Naţional de Statistică (INS). 

 

Astfel, faţă de trimestrul III 2020, costul orar al forţei de muncă (în formă ajustată 

după numărul zilelor lucrătoare) a crescut la majoritatea activităţilor economice. 

 

Cele mai semnificative creşteri ale costului orar al forţei de muncă (în formă 

ajustată după numărul zilelor lucrătoare) s-au regăsit în activităţi de spectacole, 

culturale şi recreative (14,54%), hoteluri şi restaurante (14,06%), construcţii 

(10,56%) şi tranzacţii imobiliare (10,04%). 

 

 

https://www.edupedu.ro/suma-de-100-de-lei-pentru-fiecare-ora-remediala-va-fi-impozitata-anunta-ministrul-educatiei-un-profesor-ar-primi-8-000-de-lei-brut-pentru-toate-cele-16-saptamani-de-recuperare-cu-elevii-dar-bugetul/
https://www.edupedu.ro/suma-de-100-de-lei-pentru-fiecare-ora-remediala-va-fi-impozitata-anunta-ministrul-educatiei-un-profesor-ar-primi-8-000-de-lei-brut-pentru-toate-cele-16-saptamani-de-recuperare-cu-elevii-dar-bugetul/
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Cea mai mare scădere a costului orar al forţei de muncă (în formă ajustată după 

numărul zilelor lucrătoare) s-a înregistrat în învăţământ (-27,15%), ca urmare a 

creşterii timpului efectiv lucrat faţă de trimestrul precedent (fenomen caracteristic 

acestei activităţi în trimestrul al IV-lea al fiecărui an, cauzat de reînceperea anului 

şcolar). 

 

La o distanţă considerabilă, cu scăderi ale costului orar al forţei de muncă (în 

formă ajustată după numărul zilelor lucrătoare), s-au situat administraţia publică (-

3,43%), respectiv producţia şi furnizarea de energie electrică şi termică, gaze, apă 

caldă şi aer condiţionat (-1,04%). 

 

Faţă de trimestrul anterior, componenta cheltuielilor directe (salariale) cu forţa de 

muncă a crescut cu 2,56%, iar cea a cheltuielilor indirecte (non-salariale) cu 

3,66%. 

 

Comparativ cu acelaşi trimestru al anului precedent, costul orar al forţei de muncă 

(în formă ajustată după numărul zilelor lucrătoare) a urcat la majoritatea 

activităţilor economice. 

 

Cele mai semnificative creşteri ale costului orar al forţei de muncă (în formă 

ajustată după numărul zilelor lucrătoare) s-au regăsit în activităţile: spectacole, 

culturale şi recreative (22,25%), intermedieri financiare şi asigurări (14,09%), 

informaţii şi comunicaţii (11,95%), respectiv în sănătate şi asistenţă socială 

(11,73%). 

 

Faţă de perioada analizată, diminuarea costului orar al forţei de muncă (în formă 

ajustată după numărul zilelor lucrătoare) s-a observat doar la hoteluri şi restaurante 

(-3,82%), unde unităţile economice au fost puternic afectate de 

întreruperea/încetarea activităţii aferente, prin diminuarea timpului efectiv lucrat în 

contextul pandemiei COVID-19, dar şi prin reducerea cheltuielilor cu forţa de 

muncă, cauzată de şomajul tehnic ori de încasările mai mici pe durata stării de 

alertă. 
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De asemenea, INS menţionează că, faţă de acelaşi trimestru al anului precedent, 

componenta cheltuielilor directe) (salariale) cu forţa de muncă a crescut cu 8,67%, 

iar componenta cheltuielilor indirecte) (non-salariale) cu 9,15%.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 SMURD a primit trei noi elicoptere Airbus H135. Alte trei elicoptere, livrate 

în următoarele luni 

SMURD, prin Inspectoratul General al Aviației, a primit joi trei noi elicoptere de 

salvare H135 de la Airbus, următoarele trei astfel de modele urmând a fi făcute 

până la mijlocul anului 2021. IGAv a semnat încă din 2019 un acord-cadru de circa 

65 de milioane de euro cu Airbus pentru elicoptere ușoare multifuncționale, iar 

pentru primele elicoptere au fost parafate două contracte subsecvente în valoare de 

circa 26 de milioane de euro. 

 

În septembrie 2018 a fost lansată o licitație internațională pentru furnizarea de 

elicoptere ușoare multirol statului român, la care Airbus Helicopters a participat cu 

varianta H135. 

 

Ca urmare a câștigării acestei licitații, la sfârșitul lunii iulie 2019 a fost încheiat un 

acord-cadru pe o perioadă de 4 ani, care prevede cumpărarea a până la 10 

elicoptere H135, precum și servicii de suport asociate operațiunilor medicale 

aeriene și misiunilor de căutare și salvare (SAR) în țară. 

 

Până la acest moment, ulterior semnării a trei contracte subsecvente, comanda 

totală se ridică la șase elicoptere de tip H135, care urmează să fie folosite pentru 

misiuni de evacuare medicală (MEDEVAC), căutare și salvare în condiții dificile, 

în special la munte (SAR) și intervenții aeriene pentru cazuri medicale critice. La 

încheierea livrărilor sub acest contract cadru, clientul va avea un pachet complex și 

complet care îi va permite operarea în întregime a acestor elicoptere (logistică, 

piese de schimb, utilaje, echipamente medicale, personal calificat și școlarizat), 

transmite Airbus România. 

 

 

http://e-licitatie.ro/pub/notices/ca-notices/view-c/100108232
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Pentru cele șase elicoptere contractate prin acordul cadru și două contracte 

subsecvente IGAv a plătit aproape 26 de milioane de euro. (19.474.230 Euro 

Contract subsecvent 1 și 6.491.410 Euro Contract subsecvent 2 

conform informațiilor din SEAP) 

„Astăzi, în special, recunoaștem eforturile tuturor celor implicați în operațiunile 

medicale de urgență și ne mândrim că suntem parte a unui țel mai înalt, acela de a 

salva vieți omenești. H135 este unul dintre cele mai de succes elicoptere ușoare 

bimotor produse de Airbus, perfect capabil să răspundă nevoilor clientului român 

în misiunile de tip MEDEVAC și SAR. Avem încredere în produsul nostru și 

rămânem fideli promisiunii pe care o facem fiecărui client - să livrăm on time, on 

quality, on cost”, a declarat Georges Durdilly, directorul general Airbus 

Helicopters Romania. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Pfizer face concedieri în Belgia şi urmează să transfere o parte din activităţi 

în România 

Grupul farmaceutic american Pfizer urmează să concedieze 15% din personalul 

centrului său de distribuţie de la Zaventem (Belgia), urmând ca o parte din 

activităţile acestui centru să fie delocalizate în România, informează cotidianul La 

Libre Belgique, preluat de Agerpres. 

Potrivit unor surse sindicale, aproximativ 38 din cei 238 de angajaţi de la centrul 

de distribuţie pe care Pfizer îl are la Zaventem (Belgia) ar urma să îşi piardă locul 

de muncă. Motivul avansat de conducerea companiei ar fi delocalizarea serviciului 

de planificare a aprovizionării la Bucureşti (România). 

Sindicatele se declară şocate de acest anunţ făcut de Pfizer, unul din marii 

producători de vaccinuri împotriva COVID-19, în plină pandemie. 

„Recurgerea la concedieri în contextul sanitar actual este o palmă pentru toţi 

angajaţii Pfizer care lucrează la succesul companiei şi care, printre altele, 

contribuie la producţia de vaccinuri vaccinuri împotriva COVID-19”, a declarat 

Michel Barbuto, reprezentantul sindicatului CNE. 

http://e-licitatie.ro/pub/notices/ca-notices/view-c/100108232
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În replică, conducerea companiei vorbeşte despre optimizarea organizării. 

„Încercăm în permanenţă să optimizăm organizarea lanţului de aprovizionare 

mondială. În prezent explorăm opţiuni care ne vor permite să ne centralizăm mai 

bine resursele, să îmbunătăţim eficacitatea proceselor, continuând în acelaşi timp 

să oferim cele mai bune servicii. Acest lucru ar putea să se traducă prin 

redistribuirea unui număr de funcţii din cadrul lanţului de aprovizionare în cadrul 

reţelei noastre extinse”, a declarat un purtător de cuvânt de la Pfizer. 

Grupul farmaceutic american Pfizer are în prezent aproximativ 2.500 de angajaţi în 

Belgia, repartizaţi la patru locaţii: Anderlecht (centru de cercetare clinică), Ixelles 

(sediu administrativ şi comercial), Puurs (centru de producţie) şi Zaventem (centru 

de distribuţie). 

(Sursa: g4Media.ro) 

 

 Autostrada Pitești-Sibiu: Lotul 4, câștigat de firma austriacă Porr. Lucrările 

la Lotul 5 încep din primăvară 

Ministrul Transporturilor, Cătălin Drulă, a anunțat joi seara la Digi 24 că a fost 

desemnată firma câștigătoare pentru execuția Lotului 4 al Autostrăzii Pitești-Sibiu, 

între Tigveni și Curtea de Argeș. „Este aceeași firmă din Austria care execută și 

lucrările la Lotul 1 (firma Porr – n.red), a comentat Drulă. 

Ministrul a apreciat că deși Lotul 4 e scurt, cuprinzând doar 10 km, traseul este 

unul dificil, care implică și un tunel de 1,3 km, la trecerea de pe Valea râului 

Topolog pe Valea Argeşului. 

Contractul adjudecat de firma austriacă Porr este de 2 miliarde lei și ar putea fi 

semnat în martie, dacă nu vor exista contestații. 

Drulă a mai spus, de asemenea, că din această primăvară vor începe lucrările la 

Lotul 5 al Autostrăzii Pitești – Sibiu. 
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„Firma italiană (Astaldi – n.red) va începe lucrările din primăvară. Are termen, 

cred, 2,5 ani pentru a finaliza lucrarea”, a spus Drulă, reamintind că partea de 

proeictare pentru acest lot a fost deja finalizată, contractul începând încp din 

martie, anul trecut. 

(Sursa: g4Media.ro) 

 

 Alianța USR PLUS propune ca parlamentarii care votează cu mai multe 

cartele să piardă 80% din indemnizație, iar voturile respective să fie anulate 

Parlamentarii alianței USR PLUS au depus în Parlament proiecte sancționarea cu 

peste 80% din indemnizație a parlamentarilor care votează în locul colegilor, 

potrivit unui comunicat al alianței. Proiectele propun modificarea Regulamentului 

Camerei Deputaţilor şi Senatului şi a Statutului deputaţilor şi senatorilor. 

În plus, voturile astfel exprimate ar urma să fie anulat. 

Inițiativa vine la două zile după ce mai mulți parlamentari de la PSD și AUR au 

fost surprinși de către colegii lor de la USR PLUS în timp ce votau la două mâini la 

amendamentele depuse la legea bugetului de stat pe 2021. 

„Nu e normal ca, în România, un student care copiază să fie exmatriculat, dar un 

parlamentar care votează fals în numele colegului absent să nu suporte drept 

consecinte decât ‘avertisment scris’ , așa cum prevede acum Statutul comun al 

deputaților și senatorilor și Regulamentele Camerelor. Noi, grupul USR PLUS, 

susținem că parlamentarii ar trebui să fie ținuți la un standard mai înalt de respect 

față de lege, pentru că aici e izvorul ei, și să aibă un cod de conduită demn de 

mandatul primit, așa că propunem să fie prevăzute consecințe directe, de micșorare 

a indemnizației până la nivelul salariului minim”, a declarat deputata USR PLUS 

Oana Țoiu. 

Concret, parlamentarii care vor vota la dublu, folosind cartela unui alt senator ori 

deputat, vor fi sancționați cu reținerea pe o lună a sumei reprezentând diferența 

între indemnizația brută și valoarea salariului minim brut pe țară. Acest lucru 

înseamnă că vor pierde peste 80% din indemnizație.  

(Sursa: g4Media.ro) 
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 Florin Cîțu nu mai termină cu numirile: Noi secretari de stat la Afaceri 

Interne, Dezvoltare şi Proiecte Europene 

Prim-ministrul Florin Cîţu a aprobat numirea mai multor secretari de stat la 

Ministerul Afacerilor Interne, Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi 

Administraţiei şi Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor Europene prin decizii 

publicate, joi, în Monitorul Oficial, anunță AGERPRES. 

Astfel, Aurelian Păduraru a fost numit în funcţia de secretar de stat la Ministerul 

Afacerilor Interne. 

Totodată, Andrei Vasile Ungur a fost eliberat din funcţia de subsecretar de stat la 

Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi Administraţiei şi numit secretar de stat 

la MDLPA, de la acelaşi minister fiind eliberată din funcţia de secretar de stat 

Mariana Cotoi. 

De asemenea, şeful Executivului l-a numit pe Vasile-Cristian Roman în funcţia de 

secretar de stat la Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor Europene şi a eliberat-o din 

funcţia de secretar de stat la acelaşi minister pe Carmen Moraru. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Două asociații ale magistraților îl acuză pe președintele Iohannis de 

”încercare de manipulare a opiniei publice” în cazul închiderii dosarului 10 

August 

Asociația „FORUMUL JUDECĂTORILOR DIN ROMÂNIA” și Asociația 

„INIȚIATIVA PENTRU JUSTIȚIE” au denunțat vineri, într-un comunicat de 

presă, ”încercarea de manipulare a opiniei publice” prin intermediul postării de pe 

Facebook a președintelui Klaus Iohannis prin care șeful statului cere „ministrului 

Justiției să explice public de urgență cum s-a ajuns ca dosarul vizând evenimentele 

din 10 august 2018 să fie clasat” și solicită „ministrului Justiției și ministrului de 

Interne să găsească soluțiile pentru ca adevărul în legătură cu 10 august să fie aflat, 

iar cei responsabili să răspundă”. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 martie 2021 20 

 

”Reamintim opiniei publice că dosarul la care face referire Președintele României a 

fost clasat în vara anului 2020, în timp ce actualul ministru al justiției avea doar 

calitatea de persoană vătămată în dosarul ”10 august”, iar portofoliul justiției era 

deținut de dl Cătălin Predoiu, pentru care dl Președinte a avut public numai cuvinte 

de apreciere”, subliniază cele două asociații. 

Acestea amintesc faptul că atât Giorgiana Hosu, fost procuror șef al DIICOT, care 

a fost unul din procurorii de caz în dosar, cât și Gabriela Scutea, procurorul 

general, care putea verifica, în calitate de procuror ierarhic superior, actele de 

urmărire penală, au fost numite în înaltele funcții de conducere de președintele 

României, la propunerea aceluiași ministru al justiției, Cătălin Predoiu, în ciuda 

avizului negativ înaintat de Secția de procurori a Consiliului Superior al 

Magistraturii, calificat de Iohannis drept „superficial”, precum și a numeroaselor 

avertismente publice ale asociațiilor profesionale ale magistraților privind 

încălcarea recomandărilor din rapoartele Comisiei Europene din cadrul MCV și a 

avizelor Comisiei de la Veneția care solicitau ca numirea și revocarea în funcțiile 

cele mai înalte din parchete să se realizeze printr-o procedură transparentă și bazată 

pe criterii obiective (”sistem robust și independent de numire a procurorilor de 

rang înalt”), în cadrul căreia Consiliului Superior al Magistraturii să i se acorde un 

rol mult mai important. 

Cu ocazia numirii doamnelor Scutea și Hosu în funcțiile de rang înalt, mai 

subliniază cele două asociații, Klaus Iohannis a declarat presei următoarele: „M-am 

bucurat că selecția organizată de domnul ministru Predoiu a scos la iveală trei 

candidați pe care îi consider foarte buni și mi-a făcut mare plăcere să îi numesc în 

funcție”. 

”Precizăm că procurorii își desfășoară activitatea în baza principiilor legalității și 

controlului ierarhic, autoritatea ministrului justiției asupra procurorilor 

neinterferând, potrivit legii, cu activitatea de urmărire penală, și că justiția se 

înfăptuiește exclusiv de instanțele judecătorești. Prin urmare, răspunderea juridică 

pentru situația la care s-a ajuns ar putea reveni numai procurorilor de caz, 

procurorilor șefi DIICOT ori procurorului ierarhic superior procurorului șef al 

DIICOT, respectiv procurorul general al PÎCCJ, în măsura în care verificările 

Inspecției Judiciare vor dovedi fapte indubitabile în acest sens.  
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Răspunderea politică pentru buna funcționare a sistemului judiciar trebuie să fie 

asumată de decidenții politici responsabili de numirea în înaltele funcții de 

conducere din parchete în cursul anului 2020, în contextul întârzierii nepermise a 

modificărilor necesare legilor justiției”, se mai arată în comunicat. 

În ceea ce privește soluțiile pentru aflarea adevărului și tragerea la răspundere a 

celor vinovați pentru evenimentele ce fac obiectul dosarului „10 August”, acestea 

sunt exclusiv de competența instanțelor judecătorești, sesizate pe căile procedurale, 

cu respectarea dispozițiilor legale, atrag atenția Forumul Judecătorilor și Inițiativa 

pentru Justiție. 

”În sistemul Convenției europene a drepturilor omului, în care s-a integrat și 

România, statele membre trebuie să deruleze anchete efective, respectiv 

investigaţii care, fiind organizate prompt, eficient şi sub control public, de către 

autorităţi independente, pot conduce la identificarea şi tragerea la răspundere a 

persoanelor responsabile de încălcarea unor drepturi şi libertăţi fundamentale (a se 

vedea Aksoy c. Turciei, hotărârea din 18 decembrie 1996, par. 98; Assenov şi alţii 

c. Bulgariei, 28 Octombrie 1998, par. 102; Soering c. Marii Britanii, 7 iulie 1989, 

par. 88, Selmouni c. Franţei, 28 iulie 1999)”, conchid cele două asociații. 

 (Sursa: g4Media.ro) 

 

 Andrei Muraru, propus oficial ambasador în SUA. Maior – în Iordania, 

Hurezeanu – în Austria. 26 de ambasadori noi, propuși de MAE 

Actualul consilier prezidențial Andrei Muraru este propus oficial ambasador în 

SUA, în timp ce George Maior e propus în Iordania, potrivit unui comunicat al 

MAE. Emil Hurezeanu e propus ambasador în Austria, iar în locul său în Germania 

e propusă Adriana-Loreta Stănescu, diplomat de carieră. 

Bogdan Mazuru, fost ambasador la Viena, este propus șef de misiune în Elveția, iar 

fostul ambasador din Rusia, Vasile Soare, e propus în Azerbaidjan. Diplomații 

Radu Dobre și Cristian Bădescu sunt propuși în Irak, respectiv Norvegia. 

Ambasador la Vatican este propus Lilian Zamfiroiu, fost șef al Institutului Cultural 

Român. 
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Un alt consilier prezidențial, Laurențiu Ștefan, este propus ambasador în Irlanda. 

MAE a transmis către Parlamentul României solicitarea privind audierea celor 26 

de candidați pentru poziția de ambasador. 

Vezi mai jos lista completă:  

1. Republica Federală Germania – Adriana-Loreta Stănescu (Diplomat de carieră. 

Ocupă în prezent funcția de director general al Departamentului pentru Relații cu 

Vecinătatea Estică, din Centrala MAE (din 2017), a fost prim-colaborator la 

Ambasada României la Viena (2003-2009) și în cadrul Ambasadei României de la 

Berlin (2011-2016). Cunoaște limbile germană și engleză. Născută în 1968. Nu a 

mai ocupat funcția de ambasador.) 

2. Republica Austria – Emilian-Horațiu Hurezeanu (A fost din 2015 până în 2021 

ambasador al României la Berlin. Scriitor și publicist, are o vastă experiență 

jurnalistică în domeniul politicii externe. A fost profesor invitat la mai multe 

universități din România și a ocupat, în perioada martie – septembrie 2003 funcția 

de consilier de politică externă și comunicare al Prim-ministrului României. Născut 

în 1955.) 

3. Confederația Elvețiană – Bogdan Mazuru (Diplomat de carieră. Deține gradul 

diplomatic de ambasador și a ocupat, din 2015 până în 2021, funcția de ambasador 

extraordinar și plenipotențiar al României la Viena. A mai ocupat funcția de 

ambasador al României la Bruxelles NATO (2001-2006), ambasador la Berlin 

(2006-2009) și ambasador la Paris (2010-2015). În Centrala MAE a exercitat 

funcțiile de secretar de stat (2009 – 2010) și director general. Cunoaște limbile 

engleză, germană și franceză. Născut în 1962.) 

4. Republica Polonă – Theodor-Cosmin Onisii (Diplomat de carieră. Deține gradul 

diplomatic de ambasador. Ocupă în prezent funcția de consilier de stat pentru 

politică externă în cadrul Oficiului Diplomatic al Cancelariei Primului-ministru al 

României, din 2019. A fost prim-colaborator la Ambasada României la Londra 

(2013-2019).  
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A mai ocupat funcțiile de director al Direcției SUA și Canada, precum și 

vicepreședinte al Comisiei a VI-a Adunării Generale a ONU, pe durata postului la 

Misiunea Permanentă a României pe lângă Organizația Națiunilor Unite de la New 

York. Cunoaște limbile engleză și franceză. Născut în 1977. Nu a mai ocupat 

funcția de ambasador.) 

5. Republica Slovacă – Călin Fabian (Diplomat de carieră. Deține gradul 

diplomatic de ministru plenipotențiar. A ocupat funcțiile de ambasador al 

României în Republica Coreea (2012 -2016), ambasador al României în Regatul 

Țărilor de Jos (2007-2012), poziție din care a fost reprezentant al României la 

OIAC și alte organizații internaționale de la Haga, precum și de ambasador al 

României în Ungaria (2002-2005). În Centrala MAE, a exercitat funcțiile de șef al 

Direcției de Protocol (2017-2019), director al Direcției OSCE, Riscuri Asimetrice 

şi Neproliferare (2016 – 2017), director al Direcției pentru Europa Centrală si de 

Sud-Est (2001-2002). A fost consilier de stat pentru politică externă al prim-

ministrului României (2005 – 2007). Cunoaște limbile engleză și maghiară. Născut 

în 1953.) 

6. Vatican – Lilian Zamfiroiu (Diplomat de carieră. Deține gradul diplomatic de 

ministru-plenipotențiar (din 2012). A ocupat, din 2016 până în 2021, funcția de 

ambasador la Luxemburg. În Centrala MAE a fost director general la Direcția 

Comunicare și Imaginea României (2001-2003), director general la Direcția 

Diplomație Publică (2003-2004), director general la Direcția Generală politici 

Publice (2004-2005), șef serviciu la Oficiul Diplomație Publică (2005-2006), 

director la Direcția Diplomație Publică (2006), la delegația Permanentă a României 

pe lângă UNESCO – Paris (2006-2013), președinte al Institutului Cultural Român 

(2013-2015). Cunoaște limbile franceză, italiană, engleză. Născut în 1963.) 

7. Regatul Norvegiei – Marius Cristian Bădescu (Diplomat de carieră. Deține 

gradul diplomatic de ministru plenipotențiar și este, în prezent, reprezentant cu 

însărcinări speciale pentru securitate energetică în cadrul Ministerului Afacerilor 

Externe. A deținut, în Centrala MAE, mai multe funcții de conducere: reprezentant 

cu însărcinări speciale pentru pregătirea Președinției României a Consiliului UE 

(2017 – 2019), secretar de stat pentru afaceri europene (2016 – 2017), director al 

Direcției Politici UE (2005-2009).  
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În Serviciul Exterior și-a desfășurat activitatea în cadrul Reprezentanței 

Permanente a României la Bruxelles UE (2010-2016), în calitate de Reprezentant 

Permanent adjunct, anterior activând în cadrul Misiunii Permanente a României de 

la Geneva (2001-2005). Cunoaște limbile franceză și engleză. Născut în 1969. Nu a 

mai ocupat funcția de ambasador.) 

8. Marele Ducat al Luxemburgului – Alexandrina-Livia Rusu (Diplomat de carieră. 

Deține gradul diplomatic de ministru-plenipotențiar. Lucrează, în prezent, la 

Misiunea Permanentă a României la Viena (din 2017), a activat și în cadrul 

Misiunii Permanente de la New York (1999-2003), a fost director la Direcția 

Relații Externe UE (2003-2007), a mai activat la Ambasada României la Roma 

(2007-2012), la Consulatul General de la Milano (2012-2013), la Reprezentanța 

Permanentă de la Strasbourg (2015-2017), unde, în perioada 2015-2016 a fost 

însărcinat cu afaceri a.i.. Cunoaște limbile engleză, spaniolă, franceză, italiană. 

Născută în 1973. Nu a mai ocupat funcția de ambasador.) 

9. Irlanda – Laurențiu-Mihai Ștefan (Ocupă, din 2015, funcția de consilier 

prezidențial pentru politică internă. Anterior, în intervalul 2004-2015, a fost 

specialist în probleme politice al Ambasadei Statelor Unite ale Americii la 

București. A condus Societatea Română de Științe Politice între 2000-2005. A fost 

cercetător în cadrul Institutului de Studii Sud-Est Europene al Academiei Române 

(1995-1999), înainte de a deveni asistent, apoi lector al Facultății de Științe Politice 

a Universității din București (1999-2004). Ocupă, din 2004, funcția de cadru 

didactic asociat al acestei Facultății de Științe Politice a Universității din București. 

Începând din anul 2017, este cercetător științific în cadrul Centrului pentru Politici 

Publice de la Universitatea de Vest din Timișoara. Cunoaște limbile engleză, 

franceză, germană. Născut în 1967. Nu a mai ocupat funcția de ambasador.) 

10. Republica Azerbaidjan – Vasile Soare (Diplomat de carieră. Are gradul 

diplomatic de ministru plenipotențiar și a ocupat, în perioada 2014 – 2020, funcția 

de ambasador extraordinar și plenipotențiar al României în Federația Rusă.  
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Anterior, în Centrala Ministerului Afacerilor Externe, a ocupat funcția de director 

al Direcției Europa de Est și Asia Centrală (2008 – 2013), director al Direcției 

Europa Lărgită, director, respectiv director adjunct al Direcției Răsăritene (spațiul 

CSI). În perioada 2001 – 2008 a fost ambasadorul extraordinar și plenipotențiar al 

României în Republica Kazahstan, acreditat și în Republica Kârgâză și Tadjikistan 

(din 2003). Cunoaște limbile rusă, mongolă și engleză. Născut în 1971.) 

11. Japonia – Ovidiu Dranga (Diplomat de carieră. Deține, din 2006, gradul 

diplomatic de ministru-plenipotențiar și a ocupat, din 2013 până în 2021, funcția de 

ambasador la Ambasada României la Varșovia. Anterior, a ocupat funcția de 

purtător de cuvânt al Ministerului Afacerilor Externe (2012), secretar de stat pentru 

relația cu Parlamentul și diplomație publică (2012) și, din ianuarie până în iunie 

2013, secretar de stat pentru afaceri globale. A deținut, în perioada 2005–2007, 

poziția de director general – director politic, iar anterior a fost director la Direcția 

NATO/Probleme Strategice din cadrul Ministerului Afacerilor Externe. În perioada 

2001–2005, a fost detașat în cadrul Departamentului pentru Politica de apărare și 

Integrare Euro-atlantică al Ministerului Apărării Naționale, unde a exercitat funcția 

de director general, locțiitor al secretarului de stat (2001 – 2003). În perioada 2008-

2012, a fost ambasadorul extraordinar și plenipotențiar al României în Regatul 

Belgiei. Cunoaște limbile engleză, italiană, franceză. Născut în 1966.) 

12. Republica Algeriană Democratică – Gruia Otiliu Jacotă (Diplomat de carieră. 

Deține gradul diplomatic de ministru consilier și activează, în prezent, în cadrul 

Biroul Politici pentru Vecinătatea Estică din Centrala Ministerului Afacerilor 

Externe. Anterior, a fost director al Direcției Asia Pacific (2008-2009) și director 

general al Direcției Generale de Cooperare Parlamentară Externă din cadrul 

Senatului României (2017-2020). În perioada 2013-2017, a fost ambasadorul 

extraordinar şi plenipotențiar al României la Bangkok, iar în perioada 2011-2013, 

însărcinat cu afaceri a.i. la Ambasada României la Bangkok. Cunoaște limbile 

engleză, franceză, germană, arabă. Născut în 1972.) 

13. Regatul Haşemit al Iordaniei – George Cristian Maior (Diplomat de carieră. 

Deține gradul diplomatic de ambasador. A fost, din 2025 până în 2021, 

ambasadorul extraordinar și plenipotențiar al României în Statele Unite ale 

Americii. Anterior a fost însărcinat cu afaceri a.i. al Ambasadei României din 

Dublin (1997-1999).  
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Între 2000 și 2004 a fost secretar de stat şi şef al Departamentului pentru Integrare 

Euro-atlantică și Politica de Apărare în cadrul Ministerului Apărării Naționale. În 

noiembrie 2004, a fost ales senator în Parlamentul României. A ocupat funcția de 

director al Serviciului Român de Informații în perioada 2006-2015. Cunoaște limba 

engleză. Născut în 1967.) 

14. Irak – Radu Octavian Dobre (Diplomat de carieră. Deține gradul diplomatic de 

ministru consilier. A ocupat, în perioada 2016 – 2020, funcția de ambasador 

extraordinar și plenipotențiar al României în India, acreditat și în Republica 

Maldivelor, Republica Populară Bangladesh și Republica Federală Democratică 

Nepal, cu reședința la New Delhi. Anterior, a fost însărcinat cu afaceri a.i. la New 

Delhi (2013-2016) și consul general, șef al Consulatului General al României la 

Trieste (2008 – 2012). A mai activat în cadrul Ambasadei României la Atena 

(ianuarie – iunie 2003) și Misiunii Permanente a României la Bruxelles-UE (2004-

2006). În Centrala MAE, a fost director general adjunct la Direcția Generală 

Afaceri Consulare (2006-2007) și șef al serviciului Centrului Operativ pentru 

Situații de Urgențe și Crize (2007-2008). Cunoaște limbile engleză, franceză și 

italiană. Născut în 1970.) 

15. Statul Kuwait – Mugurel-Ioan Stănescu (Diplomat de carieră. Deține, din 2018, 

gradul diplomatic de ministru consilier și activează, în prezent, în cadrul 

Ambasadei României la Tokyo. În perioada 2016-2018, a fost consul general al 

României la Toronto. În Serviciul Exterior a mai fost în misiune la Ambasada de la 

Dublin (1997-1998), la Ambasada de la Washington (1999-2003), Ambasada de la 

Ottawa (2005-2010) și la Consulatul General de la Montreal (2012-2016, 2019-

2020). În Centrala MAE, a activat în cadrul Departamentului Consular, Direcției 

Parteneriate-Proiecte Economice Strategice, Direcției America de Nord și Canada, 

Direcției Organizații Economice Internaționale. Cunoaște limbile engleză și 

franceză. Născut în 1969. Nu a mai ocupat funcția de ambasador.) 

16. Republica Kenya – Dragoș Viorel Radu Țigău (Diplomat de carieră. Deține 

gradul de ministru plenipotențiar. A fost șef al Consulatului României de la 

Castellon, în perioada 2014-2019.  
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A efectuat misiuni la Consulatul General al României de la Gyula, unde a 

îndeplinit funcția de gerant interimar, la Ambasada României de la Budapesta, în 

calitate de șef secție politică, la Consulatul General de la Montreal, Ambasada 

României de la Ottawa, îndeplinind rolurile de prim-colaborator și însărcinat cu 

afaceri a.i. (iulie 2002 – martie 2003), precum și la Ambasada României de la 

Londra. În Centrala MAE a lucrat la Direcția OSCE, Riscuri Asimetrice și 

Neproliferare, șef serviciu Direcția NATO, Direcția America de Nord, în cadrul 

căreia a îndeplinit funcția de director-adjunct. Cunoaște limbile engleză, franceză, 

spaniolă, germană și maghiară. Născut în 1967. Nu a mai ocupat funcția de 

ambasador.) 

17. Republica Cuba – Theodora Magdalena Mircea (Diplomat de carieră. Deține 

gradul diplomatic de ministru plenipotențiar și este, în prezent, șef al Biroului de 

Informare MAE. În Serviciul Exterior a fost purtător de cuvânt al Reprezentanței 

Permanente a României la UE de la Bruxelles, ulterior devenind director și director 

general al Departamentului de Comunicare și Purtător de cuvânt al MAE (2008-

2015). Între 2017- 2020 a ocupat funcția de coordonator al Serviciului de 

Comunicare și Promovare a primei Președinții a României la Consiliul UE 

(ianuarie-iunie 2019). Cunoaște limbile franceză, engleză, italiană, spaniolă. 

Născută în 1976. Nu a mai ocupat funcția de ambasador.) 

18. Africa de Sud – Monica Cecilia-Sitaru (Diplomat de carieră. Deține gradul 

diplomatic de ministru plenipotențiar și ocupă, în prezent, funcția de director al 

Direcției Europa de Est și Asia Centrală din cadrul Ministerului Afacerilor 

Externe. În perioada 2011-2015 a fost prim-colaborator la Ambasada României la 

Ankara. Între 2004 și 2005 și-a desfășurat activitatea în calitate de diplomat în 

cadrul Ambasadei României la Chișinău, iar între 2005-2008 a fost prim-

colaborator în cadrul acestei ambasade. În Centrala MAE, a mai deținut, între 

aprilie și decembrie 2008, funcția de director adjunct la Direcția Cooperare cu 

Republica Moldova. Între 2018 și 2019, a activat în cadrul Secretariatului General 

al Guvernului. Cunoaște limbile engleză, franceză și rusă. Născută în 1967. Nu a 

mai ocupat funcția de ambasador.) 

19. Republica Chile – Floricel Paul Mocanu (În Centrala Ministerului Afacerilor 

Externe a activat în cadrul Direcției relații interinstituționale (2009 – 2011) și a fost 

director al Cabinetului ministrului (mai – octombrie 2009).  
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Este doctor în istorie și a lucrat în domeniul relațiilor internaționale în cadrul 

departamentului de specialitate al Senatului României. Cunoaște limbile engleză, 

franceză, italiană, spaniolă, sârbo-croată și rusă. Este născut în 1961. Nu a mai 

ocupat funcția de ambasador.) 

20. Republica Federativă a Braziliei – Monica-Mihaela Știrbu (A ocupat, din 2016 

până în 2021, poziția de ambasador extraordinar și plenipotențiar al României în 

Republica Chile. Anterior, a fost Consul General al României la Sevilla (2007-

2012), respectiv Consul General al României la Bilbao (2012-2014). În Centrala 

MAE și-a desfășurat activitatea, între 2014 și 2016, în cadrul Centrului de 

Pregătire și Instruire Consulară, predând cursuri de specializare în domeniul 

consular al personalului diplomatic, consular și tehnico-administrativ din cadrul 

MAE. Cunoaște limbile engleză, franceză și spaniolă. Născută în 1956.) 

21. Republica Filipine – Răduța-Dana Matache (Diplomat de carieră. Este în 

prezent ministru-plenipotențiar în cadrul Direcției ONU, instituții specializate și 

francofonie. A fost ambasadorul României în Suedia în perioada 2009-2015, iar în 

perioada 2008-2009 a fost secretar de stat pentru afaceri europene în cadrul MAE. 

A mai ocupat funcția de director al Direcției NATO (2001-2002), director al 

Direcției Analiză și Planificare Politică (2000-2001). În Serviciul Exterior, a fost 

însărcinat cu afaceri a.i. (2006 – 2007) și respectiv prim-colaborator (2004 – 2006) 

în cadrul Ambasadei României în Regatul Unit și a activat în cadrul Ambasadei 

României la Washington. Cunoaște limbile engleză, franceză, suedeză și spaniolă. 

Născută în 1963.) 

22. Republica Tunisiană – Elena Șerbănescu (Diplomat de carieră. Deține gradul 

diplomatic de ministru-plenipotențiar, din 2011. Este director al Direcției Juridic, 

Legislativ și Contencios din cadrul centralei MAE (din 2012). A lucrat în cadrul 

Centralei MAE și la direcția Resurse Umane (1996-2001), fiind Directorul acesteia 

în perioada 2000-2001. Cunoaște limbile franceză și engleză. Născută în 1959. Nu 

a mai ocupat funcția de ambasador.) 

23. Republica Coreea – Cezar Armeanu (A ocupat, din 2017 până în 2021, funcția 

de ambasador extraordinar și plenipotențiar al României în Republica Kazahstan, 

Tadjikistan și Republica Kârgâză.  
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Anterior, a fost secretar general în cadrul Ministerului Economiei, Comerțului și 

Relațiilor cu Mediul de Afaceri (2016 – 2017) și atașat economic în cadrul 

Ambasadei României în Norvegia (2009 – 2016). A mai ocupat funcțiile de 

secretar general, respectiv secretar de stat în cadrul Ministerului Comunicațiilor și 

Tehnologiei Informației (2002 – 2009), director în cadrul Ministerului Turismului 

(2000 – 2002), Președinte al Asociației Oamenilor de Afaceri Dobrogea (1999 – 

2000) și a condus Bursa Maritimă și de Mărfuri Constanța (1994 – 1999). 

Cunoaște limbile engleză, norvegiană, germană. Născut în 1958.) 

24. Kazahstan – Mădălina Lupu (Diplomat de carieră. Are gradul de ministru-

consilier. Este, în prezent, directorul adjunct al Direcției Europa de Est și Asia 

Centrală (din 2015). Între 2011 și 2015 a activat la Ambasada României la 

Moscova, iar în perioada iulie 2012 – octombrie 2015 a fost adjunct al șefului de 

misiune la Moscova. În Centrala MAE a mai ocupat poziții în cadrul Direcției 

Răsăritene și Direcției Conjuncturi Economice Internaționale. Cunoaște limbile 

engleză și rusă. Născută în 1978. Nu a mai ocupat funcția de ambasador.) 

25. Republica Estonia – Călin Stoica (Diplomat de carieră. Are gradul de ministru 

plenipotențiar și, în prezent, este reprezentantul COPS (Comitetul Politic și de 

Securitate) la R.P. Bruxelles UE (din 2017) și a mai activat în cadrul M.P. Viena 

(2000-2001) și Ambasada României la Beijing (1994-1998). A fost detașat la 

Cancelaria Primului-Ministru (2016-2017), a mai fost director la Direcția OSCE, 

Riscuri Asimetrice și Neproliferare (aprilie-august 2017), director la Direcția 

ONU, Instituții Specializate și Francofonie al MAE (2015-2016), director general 

la Direcția Generală Afaceri Strategice (2008-2010) și director adjunct la Direcția 

OSCE (1999-2000). În perioada 2010-2015 a lucrat în cadrul Secretariatului 

Internațional al NATO. Cunoaște limba engleză. Născut în 1963. Nu a mai ocupat 

funcția de ambasador.) 

26. Statele Unite ale Americii – Dan-Andrei Muraru (Ocupă, din 2014, funcția de 

consilier prezidențial, Șef al Departamentului Relații cu Autoritățile Publice și 

Societatea Civilă. În perioada 2012 – 2014 a fost Președinte executiv al Institutului 

de Investigare a Crimelor Comunismului și Memoria Exilului Românesc 

(IICCMER).  
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A fost consilier al directorului general al Arhivelor Naționale ale României, 

București (2007-2009), consilier în cadrul Cancelariei prim-ministrului României 

(2006–2007), consilier relații externe în cadrul Camerei de Comerț și Industrie a 

Municipiului București – Departamentul Relații Externe și Integrare Europeană 

(2005-2006). Este, din 2019, lector universitar doctor în cadrul Școlii Naționale de 

Studii Politice și Administrative, București – Departamentul de Relații 

Internaționale și Integrare Europeană și cercetător în cadrul Institutului Național 

pentru Studierea Holocaustului din România „Elie Wiesel”, București. A beneficiat 

de numeroase burse de cercetare și a autorat și colaborat la un număr ridicat de 

studii și publicații. Cunoaște limbile engleză și franceză. Născut în 1982. Nu a mai 

ocupat funcția de ambasador.) 

(Sursa: g4Media.ro) 

 

 Daraban (CCIR): Exporturile României în Japonia s-au majorat cu 62%, 

datorită acordului EPA 

Exporturile României în Japonia au crescut cu 62% în luna noiembrie 2020 faţă de 

aceeaşi perioadă din anul precedent, graţie şi Acordului de Parteneriat Economic 

Uniunea Europeană - Japonia (EPA), ce a intrat în vigoare la 1 februarie 2019, a 

afirmat preşedintele Camerei de Comerţ şi Industrie a României (CCIR), Mihai 

Daraban, în cadrul unei întrevederi cu directorul general al Japan External Trade 

Organization (JETRO) România, Keisuke Mizuno. 

 

Potrivit unui comunicat al CCIR, transmis vineri AGERPRES, întâlnirea dintre cei 

doi oficiali, ce a avut loc joi, 4 martie, a marcat încheierea mandatului 

reprezentantului JETRO România. În cadrul aceleiaşi întâlniri a fost prezentat noul 

director general al organizaţiei, Shigeyo Nishizawa. 

 

"Japonia este un partener economic esenţial pentru România, fiind una dintre 

puţinele state G20 care nu este membră a Uniunii Europene cu care am reuşit să 

avem o balanţă comercială excedentară.  
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Astfel, ca urmare a intrării în vigoare, de la 1 februarie 2019, a Acordului de 

Parteneriat Economic Uniunea Europeană - Japonia (EPA), exporturile României 

au crescut cu 62% la nivelul lunii noiembrie 2020, raportat la perioada similară din 

2019. Un exemplu elocvent, în sensul relaţiilor economice foarte bune dintre cele 

două state, îl reprezintă recenta înfiinţare a unei sucursale japoneze pentru 

operaţiuni de logistică în Portul Constanţa, precum şi faptul că terminalul de 

containere din acelaşi port a fost construit pe baza finanţării primite de la Banca 

Japoniei", a susţinut Mihai Daraban. 

 

La rândul său, Keisuke Mizuno, aflat la final de mandat, a apreciat în mod deosebit 

parteneriatul cu CCIR, desfăşurat timp de peste cinci ani, subliniind 

profesionalismul, seriozitatea şi implicarea instituţiei în promovarea intereselor 

mediului de afaceri din România. 

 

Totodată, noul director general JETRO România, Shigeyo Nishizawa, a asigurat 

partea română că va acţiona intens pentru o dezvoltare continuă a relaţiilor 

comerciale dintre cele două state, valorificând poziţia CCIR de reprezentant de 

vârf al comunităţii de business din ţara noastră. 

 

CCIR şi JETRO România au dezvoltat, în ultimii cinci ani, o relaţie 

interinstituţională foarte activă, concretizată printr-o serie de evenimente comune, 

precum: ediţiile din 2017 şi 2020 a "Parts Components Procurement Exhibition", 

misiunile economice japoneze în România din 2018 şi misiunea economică 

organizată de CCIR la Tokyo şi Osaka, în noiembrie 2019.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 România și-a dublat în ultimii 5 ani deficitul comercial cu produse 

alimentare. În 9 luni am importat aproape 8 milioane de tone de produse 

agroalimentare 

România și-a dublat în ultimii 5 ani deficitul comercial cu produse alimentare, 

acesta ajungând la peste 4,3 miliarde de euro, iar importurile mult prea mari de 

produse agroalimentare au devenit o vulnerabilitate, cu posibil potențial sistemic,  
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arată o analiză a Comitetului Național pentru Supraveghere Macroprudențială 

(CNSM), care a făcut și 10 recomandări Guvernului și Băncii Naționale pentru 

reducerea acestui deficit. 

Băncile, IFN și fondurile de garantare a creditelor ar putea ajuta mai mult firmele 

din sectorul agroindustrial, mai arată analiza citată, care arată că finanțarea bancară 

a industriei alimentare a scăzut semnificativ (cu 13%) în portofoliul băncilor. Ca 

exemplu de culoare, peste 25 la sută din producția agricolă a Italiei este realizată cu 

370.000 de lucrători sezonieri, aproape o treime fiind români, mai arată analiza 

CNSM. 

Deși firmele din agricultură au primit din partea băncilor un volum important de 

credite, Comisia Europeană și Banca Europeană de Investiții arată că se menține un 

deficit important de finanțare pentru agricultura României (estimat între 2,2 mld 

euro și 5,3 mld euro), în special pentru nevoi de creditare pe termen lung. 

Măsurile propuse în analiza CNSM țin, printre altele, de creșterea rolului 

fondurilor de garantare a creditelor (care în prezent au o expunere de 6 la sută pe 

agricultură și 2 la sută pe industria alimentară), revizuirea mecanismului 

certificatelor de depozit, identificarea de potențiali campioni naționali (dintre care 

doar 56 la sută se finanțează în prezent de la bănci). 

 În ultimii 20 de ani, pe medie, România ”exporta” 900 de euro la fiecare 

1.000 de euro importaţi din bunuri agroalimentare, în vreme ce polonezii 

tind spre 1.500 de euro exportaţi la 1.000 de euro importaţi. 

Exportul de produse agricole al României depinde în mare măsură de producțiile 

obținute la trei produse: cereale, semințe și animale, explică și președintele INS, 

Tudorel Andrei. Exportăm cantități însemnate de produse voluminoase cu o 

valoare de piață redusă și în același timp importăm, printre altele, reziduuri de 

produse agricole, folosite de cele mai multe ori la creșterea animalelor, precum și 

produse agro – alimentare, obținute în urma unui proces de prelucrare industrială. 

Nu întâmplător, din comerțul cu produse agro – alimentare în perioada 

postdecembristă s-a acumulat un deficit (diferența dintre suma exporturilor și 

importurilor de produse agro – alimentare din această perioadă) de peste 22 

miliarde euro, mai spune șeful INS. 
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 Potrivit balanţei comerciale cu produse agroalimentare furnizată de 

Ministerul Agriculturii, în primele 3 trimestre din 2020 am exportat de 5,21 

miliarde de euro, însă importurile au urcat la 6,46 miliarde de euro. 

 Cantitatea totală de produse agroalimentare exportate în perioada ianuarie-

septembrie 2020 erau de 12,41 milioane de tone de produse agroalimentare 

şi s-au importat 7,91 milioane de tone. 

 

 

Prelungirea crizei actuale, alte valuri viitoare sau noi crize vor pune problema 

schimbării de paradigmă în domeniile considerate esențiale pentru securitatea unei 

țări 

Nu în ultimul rând, materialul CNSM propune conceperea de către Guvern a unei 

strategii privind sectorul agroalimentar care să atace problemele structurale 

acumulate în ultimele decenii: lipsa cadastrării, necesitatea îmbunătățirii pregătirii 

profesionale a celor din domeniul agroalimentar, infrastructura deficitară (cum ar fi 

irigațiile) etc. Această strategie ar avea ca element central implementarea unei 

politici industriale pentru sectorul alimentar care să prevadă inclusiv îndeplinirea 

mai bună a rolului statului. 

Criza generată de pandemia COVID-19 a adus în discuție trei subiecte importante 

pentru agricultură și industria alimentară: 

 nevoia de a scurta lanțurile de producție și aprovizionare și de a reduce 

complexitatea acestora, 

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2021-03-5-24644788-0-balan.png
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 asigurarea unui nivel adecvat de siguranță alimentară și 

 digitalizarea mai amplă a proceselor de producție și distribuție. 

Prelungirea crizei actuale, existența sau nu a mai multor valuri viitoare, apariția de 

noi crize cu efecte similare etc. vor pune tot mai acut problema schimbării de 

paradigmă în domeniile considerate esențiale pentru securitatea unei țări (din care 

face parte și sectorul agroalimentar). 

 

În contextul în care o parte semnificativă din componentele lanțurilor de producție 

se află în afara țării, gradul ridicat de complexitate al lanțurilor de producție și 

aprovizionare distanțează consumatorul final de produsul agroalimentar, 

traducându-se într-o fragilitate în creștere a întregului sistem. În plus, cu cât aceste 

lanțuri au mai multe componente în afara țării, devenind astfel mai lungi, cu atât 

cota de valoare adăugată creată la nivel național va tinde să fie mai redusă. 

Scurtarea acestor lanțuri ar putea genera forme mai mult sau mai puțin pronunțate 

de protecționism. 

În anii următori, accentuarea protecționismului (ce își are drept principal suport 

dezvoltarea de activități în jurul unei rețele comunitare), în paralel cu necesitatea 

expansiunii legăturilor între statele care fac parte din diverse blocuri strategice 

(justificată de nevoia unor răspunsuri coordonate la nivel regional sau 

internațional), pot da naștere unor noi modele de afaceri în zona agroalimentară. 

Peste 25 la sută din producția agricolă a Italiei este realizată cu 370.000 de 

lucrători sezonieri, aproape o treime fiind români 

România are potențial să se poziționeze bine în această nouă paradigmă având în 

vedere atât potențialul agricol care nu este prelucrat pentru obținerea de produse 

finite, cât și cel financiar, potențat prin accesarea mai amplă a resurselor 

disponibile la nivel european pentru activități de digitalizare, inovare și legate de 

economia verde.  
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Nu în ultimul rând, tendințele de repoziționare strategică survenite în urma 

pandemiei COVID-19 ar putea reorienta legăturile comerciale, aspect ce ar 

determina externalități pozitive pentru sectorul agricol din țara noastră. 

Criza actuală este posibil să revizuiască și modelul de funcționare al agriculturii 

vest-europene bazat semnificativ pe lucrători sezonieri din alte țări, pentru a se 

reduce dependența față de acești. Spre exemplu, conform datelor asociației italiene 

a fermierilor Coldiretti, peste 25 la sută din producția agricolă a Italiei este 

realizată cu 370.000 de lucrători sezonieri, aproape o treime fiind români. Dintre 

aceștia, cel puțin 100.000 ar putea să nu mai poată intra în Italia ca urmare a 

restricțiilor impuse pentru limitarea COVID-19. 

Pe acest fond, am putea asista la o rată accelerată de adopție a soluțiilor de 

automatizare a producției. Oricare va fi însă ritmul inovațiilor și automatizărilor în 

agricultura vest-europeană, România trebuie să-și accelereze și mai mult cadența 

schimbărilor în sensul adoptării tehnologiilor viitorului, pentru a putea recupera 

decalajele importante deja existente față de partenerii din țările dezvoltate. De 

altfel, câteva din propunerile esențiale de măsuri care vor fi fundamentate în 

capitolele următoare se vor axa pe nevoia inovării în agricultura românească 

 Riscul sistemic pe care deficitul comerțului cu produse agro-alimentare îl 

presupune are două componente: existența unei relații strânse între 

deteriorarea deficitului de cont curent și declanșarea unei crize financiare 

sau de balanță de plăți și 

 necesitatea asigurării securității alimentare (aceasta fiind de altfel și una din 

lecțiile crizei generate de pandemia COVID-19). 

Măsurile propuse pentru diminuarea vulnerabilităților identificate au trei 

caracteristici. În primul rând, nu reclamă resurse bugetare naționale semnificative, 

bazându-se în bună parte pe finanțări provenind pe filiera bugetului comunitar. De 

altfel, în condițiile în care finanțarea cheltuielilor statului va fi tot mai provocatoare 

în anii următori, proiectele care folosesc finanțări de sorginte non-bugetară 

probabil că se vor implementa prioritar. 
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În al doilea rând, măsurile propuse vizează aproape exclusiv latura ofertei. 

Apreciem că vulnerabilitatea pe care Grupul de lucru CNSM a fost chemat să o 

analizeze poate fi atenuată în special prin soluții care să stimuleze firmele să 

producă cu valoare adăugată mai mare și mai inovativ. 

În al treilea rând, multe din propuneri ar putea părea provocatoare, având în vedere 

trăsăturile agriculturii din România care a rămas în bună parte la nivelul fermelor 

de subzistență, dependente de evoluțiile climatice, cu productivitate semnificativ 

sub cea europeană și generatoare de valoare adăugată redusă. Aceste propuneri, 

deși provocatoare, sunt însă în linie cu agenda europeană a sectorului 

agroalimentar, care alocă bugete tot mai consistente pentru digitalizare, dezvoltare 

inovativă și protejarea mediului. 

Analiza CNSM conține zece recomandări a căror implementare va fi monitorizată 

în conformitate cu prevederile Legii 12/2017 privind supravegherea 

macroprudenţială a sistemului financiar naţional. Suplimentar, materialul mai 

propune încă aproape 50 de posibile măsuri pe care autoritățile sunt încurajate să le 

analizeze pentru a putea fi eventual incluse în diverse documente programatice 

(cum ar fi Planul Național Strategic 2021-2027), în strânsă consultare cu 

reprezentanții asociațiilor de profil. 

Una din cele mai importante propuneri se referă la implementarea programelor 

care promovează un sector agroalimentar care sprijină sustenabilitatea climatică și 

care ameliorează calitatea produselor. România, contrar tendinței europene în care 

calitatea și promovarea acesteia reprezintă o prioritate, a continuat seria unor 

programe orientate numai spre dezvoltarea capacităților de producție, necorelate 

întotdeauna cu cerințele pieței de desfacere. 

O altă propunere importantă este tehnologizarea amplă a sectorului 

agroalimentar. Subiectul, de altfel, se află în topul agendei europene și fonduri 

semnificative vor fi alocate în anii următori pentru implementare. România ar 

putea beneficia considerabil din această aliniere la prioritățile europene, din cel 

puțin două motive. În primul rând, România se plasează pe poziții dezavantajoase 

la nivel european în domeniul inovației (inclusiv în agricultură), astfel că orice 

progres este binevenit.  
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Doar 1 la sută din firmele activând în sectorul agroalimentar folosesc roboți 

industriali (la cealaltă extremă se află Olanda cu 22 la sută și Suedia cu 31 la sută). 

În al doilea rând, România are multe puncte forte pentru a trece la utilizarea pe 

scară largă a tehnologiilor digitale în agricultură și industria alimentară: 

infrastructura de telecomunicații, implicit acces bun la internet, numeroși 

specialiști IT, atitudine îngeneral favorabilă a firmelor și populației în asimilarea 

tehnologiilor digitale. De altfel, tehnologiile digitale ar putea compensa o parte din 

dezavantajul fragmentării pronunțată a terenurilor agricole din România (de 

departe, cea mai ridicată din UE). 

CNSM propune o metodologie transparentă (care să fie publicată pe site-ul CNSM) 

pentru identificarea potențialelor firme-campion în domeniul agroalimentar. La o 

primă simulare, rularea metodologiei a identificat aproape 500 de firme (din cele 

circa 33.000 de companii din sectorul agroalimentar), majoritatea covârșitoare 

având capital autohton, care să fie în vizorul autorităților sau creditorilor. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Comisia Europeană aprobă o investiție de peste 77 de milioane de euro 

pentru îmbunătățirea sistemului de colectare și reciclare a deșeurilor în 

județul Galați 

Comisia Europeană a aprobat, joi, o investiție de peste 77 de milioane de euro din 

Fondul de coeziune, bani care vor fi folosiți pentru îmbunătățirea sistemului de 

colectare, tratare și reciclare a deșeurilor în județul Galați. 

Investiția va oferi un serviciu mai integrat, mai eficient și mai durabil de gestionare 

a deșeurilor, îmbunătățind calitatea mediului în beneficiul a peste 500 000 de 

locuitori, precizează o informare a Comisiei Europene. 

Potrivit proiectului, întreaga populație a județului Galați va avea acces la serviciul 

de salubrizare până la sfârșitul anului 2021. În zonele rurale, doar 45% din 

populație are acces la astfel de servicii. 

Noua infrastructură va spori reutilizarea și reciclarea deșeurilor de hârtie, metal, 

plastic, sticlă și lemn și va reduce deșeurile care ajung la gropile de gunoi. 
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Investiția va crea aproximativ 300 de noi locuri de muncă în perioada de 

construcție și aproximativ 380 în faza operațională, mai precizează Comisia 

Europeană. 

(Sursa: g4Media.ro) 

 

 Eurostat: PIB-ul regional pe cap de locuitor a variat în 2019 de la 32% 

(Bulgaria) la 260% (Luxemburg) din media UE. În România, cele mai mari 

valori s-au înregistrat în București și Transilvania. 

În anul 2019, produsul intern brut pe cap de locuitor, exprimat în funcție de puterea 

de cumpărare (PPS), a mai avut valori fruntașe în sudul Irlandei (240%), Praga 

(205%) și Bruxelles-ul (202%). Valorile ridicate din aceste regiuni se datorează și 

afluxului de muncitori imigranți, dar și capitalului fix al unor multinaționale (cazul 

Irlandei). 

Prin comparație, după nord-vestul Bulgariei, celelalte regiuni ale țării au înregistrat 

cele mai scăzute valori, prin raportare la media UE. 

Diferențe regionale în productivitatea muncii  

În 2019, PIB-ul regional pe cap de angajat s-a situat între 12.700 de euro în partea 

central-nordică a Bulgariei, și 205.500 de euro în sudul Irlandei, media UE fiind de 

66.800 de euro. Din nou regiunile fruntașe din acest clasament aparțin tot Irlandei, 

dar și Belgiei. La polul opus, se află regiunile Europei de Est și Sud-Est, îndeosebi 

ale Bulgariei. 

În România, în regiunea București-Ilfov, PIB-ul ape cap de locuitor s-a situat la 61 

de mii de euro, în regiunea sud-vest Oltenia de 17 mii, iar în vestul țării, de 20 de 

mii. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Cum vrea Parlamentul European să schimbe Europa. UE lansează cea mai 

mare consultare populară din istoria sa 

Liderii Parlamentului European, reuniți în Conferința Președinților, au aprobat un 

proiect de declarație comună ce va sta la baza Conferinței pentru Viitorul Europei 

– cea mai largă consultare populară din istoria UE, pe baza căreia vor fi aduse 

modificări în modul de funcționare a Uniunii. 

”Ca reprezentant direct ai cetățenilor europeni, așa cum este statuat în Tratatul UE, 

Parlamentul European va avea un rol de frunte în Conferința pentru Viitorul 

Europei. Ca lideri de grup, reprezentând diversitatea cetățenilor, avem încredere că 

rolul proeminent al Parlamentului European va fi reflectat în lucrările și 

organizarea practică a Conferinței”, au declarat liderii grupurilor politice din PE, 

potrivit unui comunicat de presă. 

Declarația comună, obținută de G4Media.ro, arată că viitoarea Conferință pentru 

Viitorul Europei va consta într-o serie de consultări cu cetățenii, atât online cât și 

în format fizic. Feed-back-ul primit de la cetățeni va fi preluat de un comitet 

executiv, care va face propuneri legate de modul de funcționare a UE. 

Important: modificările nu vor viza amendări ale Tratatului UE, un proces politic 

extrem de laborios. 

Pandemia de coronavirus și schimbările produse de aceasta au întârziat Conferința 

pentru Viitorul Europei, care ar fi trebuit să demareze în 2020. 

(Sursa: g4Media.ro) 

 

 Purtătorul de cuvânt al Parlamentului European explică decizia de a se 

îndrepta împotriva Comisiei Europene pe tema vizelor obligatorii pentru SUA 

: „Eșecul acțiunii” privind reciprocitatea vizelor UE-SUA / Vizele sunt încă 

obligatorii pentru cetățenii din patru state membre, printre care și România  

Purtătorul de cuvânt al Parlamentului European, Jaume Duch, a explicat, joi, că 

instituția s-a adresat Curții de Justiție a UE în urma „eșecului acțiunii” Comisiei 

Europene privind reciprocitatea vizelor UE-SUA. 
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„Comisia nu și-a definit poziția în termenul legal stabilit”, a afirmat Duch, într-un 

mesaj postat pe Twitter. 

Astfel, Parlamentul European, în urma unei recomandări a Comisiei pentru afaceri 

juridice (JURI), s-a îndreptat la CJUE, împotriva Comisiei Europene, pentru a se 

„asigura că legislația UE este aplicată integral”. 

„SUA nu au ridicat obligația de viză pentru resortisanții Bulgariei, Croației, 

Ciprului, României, declanșând mecanismul de reciprocitate al Regulamentului 

2018/1806”, a mai spus Jaume Duch. 

G4Media a scris miercuri că președintele Parlamentului European, David Sassoli, a 

decis să introducă o acțiune la Curtea de Justiție a UE în disputa cu Comisia 

Europeană pentru eliminarea vizelor la intrarea în SUA, în prezent cetățenii din 

patru state membre fiind obligați să dețină o astfel de viză: România, Bulgaria, 

Croația și Cipru. 

David Sassoli a acceptat astfel o recomandare a Comisiei JURI, au declarat surse 

pentru G4Media. 

Parlamentul European a cerut, în repetate rânduri, Comisiei Europene să adopte 

măsurile prevăzute în legislaţia UE pentru a garanta reciprocitatea totală a vizelor 

între Uniunea Europeană şi Statele Unite. 

Europarlamentarul bulgar, Ilhan Kyuchyuk (grupul Renew), a declarat că decizia 

în Comisia pentru afaceri juridice (JURI) a fost luată, pe 1 martie, cu „o majoritate 

covârșitoare” și vizează o plânjere la Curtea de Justiție pentru „inacțiune” a 

Comisiei Europene. 

Kyuchyuk este convins că, prin inacțiunea sa, Comisia Europeană, în calitate de 

„gardian al tratatelor”, subminează credibilitatea instituțiilor și a anunțat că 

președintele PE, David Sassoli, urma să sesizeze Curtea europeană de Justiție până 

pe 4 martie. 

(Sursa: g4Media.ro) 
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 Mircea Geoană, secretarul adjunct al NATO, a discutat despre inteligența 

artificială în Parlamentul European 

Secretarul general adjunct al NATO, Mircea Geoană, a vorbit joi despre 

dimensiunea politicii externe a inteligenţei artificiale într-o audiere în cadrul 

Parlamentului European, conform comunicatului dat publicităţii pe site-ul Alianţei 

Nord-Atlantice. 

Într-o discuţie animată cu membrii Parlamentului European din cadrul Comisiei 

AIDA (Comisia pentru inteligenţă artificială în eră digitală), Mircea Geoană a 

subliniat importanţa NATO ca forum transatlantic de colaborare şi coordonare cu 

privire la tehnologiile emergente şi perturbatoare, menţionând totodată potenţialul 

de cooperare în acest domeniu între Alianţa Nord-Atlantică şi Uniunea Europeană. 

Secretarul general adjunct a subliniat activitatea continuă a NATO de a înţelege şi 

a adopta noi tehnologii şi de a-şi menţine avansul, inclusiv foaia de parcurs 

cuprinzătoare privind tehnologiile emergente şi perturbatoare adoptată de liderii 

NATO în decembrie 2019, precum şi strategia de implementare convenită de 

miniştrii apărării în februarie 2021. 

Mircea Geoană a atras, de asemenea, atenţia asupra propunerii secretarului general 

al NATO pentru o promovare a inovaţiei în domeniul apărării care să promoveze o 

mai bună cooperare transatlantică în domeniul tehnologiilor critice ca parte a 

iniţiativei NATO 2030. 

Oficialul Alianţei a subliniat, totodată, faptul că inteligenţa artificială aduce noi 

oportunităţi de cooperare între NATO şi UE precum schimbul de bune practici, dar 

şi eforturi coordonate pentru a dezvolta acele reglementări care să poată încuraja 

inovaţia şi să stabilească standarde globale pentru o utilizare etică a inteligenţei 

artificiale. 

(Sursa: g4Media.ro) 
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 Raport ONU. 923 de milioane de tone de alimente sunt aruncate în fiecare 

an, adică 17% din volumul alimentelor disponibile pentru consumul 

populației globale. Gospodăriile sunt responsabile de aproape 60% din 

cantitatea de alimente aruncată. 

Conform raportului întocmit de Programul ONU pentru Mediu, mai sunt 

responsabile pentru producerea de deșeuri alimentare și restaurantele sau 

magazinele alimentare, însă gospodăriile individuale aruncă cele mai mari cantități 

de alimente la gunoi. 

Richard Swannell, reprezentant Wrap – ONG partener ONU, susține că problema 

descrisă în respectivul document este mult mai serioasă decât anticipau Wrap și 

ONU: ”Sunt atâtea alimente încât am putea umple 230 de milioane de camioane a 

câte 40 de tone fiecare, care puse bară la bară ar înconjura Pământul de șapte 

ori”. 

Dacă anii trecuți situația era considerată o problemă a statelor bogate, ale căror 

cetățeni cumpărau mai mult decât puteau consuma, raportul din acest an a 

identificat că ”se fac excese în fiecare colț al lumii”. Una din problemele țărilor 

sărace este capacitatea de păstrare a alimentelor în condiții în care nu se 

degradează, cum ar fi temperaturile scăzute. 

În Regatul Unit, pandemia de coronavirus a determinat scăderea cu 22% a cantității 

de mâncare nefolosită, potrivit Wrap, care a explicat faptul că în această perioadă, 

oamenii și-au planificat mai bine când să iasă la cumpărături și cât să consume sau 

când să gătească acasă. 

(Sursa: biziday.ro) 

 


